
معاون وزیر کشور: چند تیر هوایی به صورت سهوی 
شلیک شده

شایعه صدای انفجار در شاهچراغ 
فرمانده نیروی انتظامی فارس: هیچ خبری نیست؛ تنها 

یک سارق را دستگیر کردیم

آرمان ملی: 25  تیرماه برخی رسانه ها مانند همشهری 
کی از آن است که صدایی شبیه  آنلاین نوشتند: »شنیده ها حا
انفجار از نزدیکی بازار حاجی در اطراف حرم مطهر حضرت 
شاهچراغ)ع( به گوش رسید اما برنامه سوگواری حسینی از 
حرم مطهر به صورت مستقیم از شبکه فارس در حال پخش 
بوده و همه چیز در امن و امان و آرامش است.« ایسنا هم 
نوشت: »دوشبه شب صدایی شبیه انفجار در اطراف حرم 
مطهر شاهچراغ)ع( شنیده شد. فرمانده انتظامی فارس در 
این باره اعلام کرد که یک سارق در اطراف حرم مطهر حضرت 
شاهچراغ)ع( دستگیر شده است. دوشنبه شب مصادف با 
شب عاشورای حسینی صدایی شبیه انفجار از نزدیکی بازار 
حاجی در اطراف حرم مطهر حضرت شاهچراغ)ع( به گوش 
رسید. سردار رهام بخش حبیبی، فرمانده انتظامی فارس در 
جمع مردم در این رابطه اظهارکرد: هیچ اتفاقی خاصی نیفتاده 
است و ما تنها یک سارق دستگیر کردیم. قزلسفلی نیز به ایسنا 
کنون در محوطه اطراف حرم مطهر شاهچراغ)ع(  گفت: هم ا
هستیم و اوضاع را بررسی کردیم و هیچ مورد و مساله خاصی 

نیست و هیچ مسله امنیتی به وجود نیامده است.«

   مسئولان توضیح دادند
که صدای  کرد  دادستان عمومی و انقلاب شیراز اعلام 
تیراندازی شنیده شده در اطراف شاهچراغ سهوی و بر اثر 
سهل انگاری بوده است. سیدمصطفی بحرینی دوشنبه شب 
25 تیرماه گفت: صدای تیراندازی شنیده  شده در اطراف 
شاهچراغ مربوط به شلیک سهوی یکی از عوامل امنیتی بوده 
خ داده است. دادستان مرکز استان  و بر اثر سهل انگاری ر
فارس با بیان اینکه صدای تیراندازی در یکی از خیابان های 
منتهی به حرم شنیده شده و محدوده حرم در امنیت کامل 
کنون در  است، افزود: مراسم شب عاشورای حسینی هم ا
امنیت کامل در حرم در حال برگزاری است. بحرینی با بیان 
، یکی از معاونان دادستان شیراز و  اینکه به محض وصول خبر
بازپرس ویژه در حرم مطهر شاهچراغ )ع( حضور یافتند، ادامه 
داد: ابعاد دقیق موضوع در دست بررسی است و در صورت 
کشف موارد دیگر از طریق رسانه های رسمی اطلاع رسانی 
و  امنیتی  خواهد شد. شامگاه دوشنبه معاون سیاسی، 
اجتماعی استانداری فارس با بیان اینکه خوشبختانه هیچ 
مساله امنیتی در اطراف حرم مطهر حضرت شاهچراغ)ع( 
خ نداده است، جزئیات این حادثه را اعلام کرد. اسماعیل  ر
قزلسفلی هم با حضور در برنامه پخش زنده سوگواری حسینی 
حرم مطهر حضرت شاهچراغ)ع( که از شبکه فارس در حال 
پخش است، گفت: خوشبختانه هیچ مساله امنیتی به وجود 
نیامده است و ظاهرا مأموران به سارقی مشکوک می شوند 
و برای دستگیری این سارق و برای اینکه بتوانند اوضاع را 
کنترل کنند، تیر هوایی شلیک می کنند و مردم قدری در آن 
کنون  اطراف ترسیدند و نگران شدند. وی با بیان اینکه هم ا
تمام نیروهای امنیتی اشراف اطلاعاتی و امنیتی کاملی در 
کنون هیئات مذهبی  اطراف حرم شاهچراغ)ع( دارند، افزود: ا
در حال ورود حرم مطهر شاهچراغ)ع( هستند و خوشبختانه 
مسئله تمام شده و دستگیری انجام شده و اتفاق خاص 
امنیتی به وجود نیامده است و با هوشیاری نیروهای امنیتی 
و انتظامی اوضاع تحت کنترل است. قزلسفلی با یادآوری 
کید کرد: به  اینکه این موضوع گزارش مردمی بوده است، تأ
همه مردم اطمینان می دهیم که همه تدابیر امنیتی در جای 
جای استان فارس برای برقراری امنیت پایدار مراسم عزاداری 
گر مورد  اندیشیده شده است اما از مردم درخواست داریم ا
مشکوکی دیدند به مأمورانی که در صحنه هستند، اطلاع 
دهند. معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری فارس 
کید کرد: در استان فارس امنیت خوبی برای مراسم عزاداری  تأ
سیدالشهدا)ع( برقرار است و هیچ گزارش خاصی نداشتیم. 
مرکز اطلاع رسانی پلیس فارس اعلام کرد: وقوع حادثه امنیتی 
و تروریستی در اطراف حرم مطهر شاهچراغ )ع( صحت ندارد 
و تکذیب می شود. مرکز اطلاع رسانی پلیس فارس در این 
ح زیر ارائه داد:  حدود ساعت 22و  خصوص اطلاعاتی به شر
۱5 شب عاشورا )25 تیرماه( در اطراف حرم مطهر شاهچراغ 
)ع( و به دنبال دستگیری یک سارق در بین عزاداران حسینی 
توسط مأموران انتظامی، از سوی حراست یکی از ادارات اطراف 
حرم مطهر تیراندازی هوایی صورت گرفته که این موضوع 
باعث ایجاد رعب و وحشت بین مردم و عزاداران حسینی 
گردید. در این اطلاعیه آمده است: مردم و عزاداران حسینی 
به شایعات مطرح شده در فضای مجازی توجه نکرده و اخبار 
مربوطه را تنها از مراجع رسمی دنبال کنند. معاون امنیتی 
انتظامی وزارت کشور درباره شنیده شدن صدای تیراندازی 
در اطراف حرم حضرت شاهچراغ)ع( توضیحاتی ارائه کرد. 
سیدمجید میراحمدی معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور 
درباره شنیده شدن صدای تیراندازی در اطراف حرم حضرت 
شاهچراغ)ع( بیان داشت: چند تیر هوایی به صورت سهوی 
شلیک شده است و هیچ موضوع امنیتی در این منطقه وجود 
نداشته است. وی ادامه داد: هیچ حادثه ای در این منطقه 

رخ نداده است. 

   کسی مصدوم شد؟
البته بابک یکتاپرست سخنگوی اورژانس کشور در گفت وگو 
با ایلنا درباره مصدومان حادثه تیراندازی در حرم مطهر 
شاهچراغ گفت: بر اثر این حادثه 3 نفر به دلیل آسیب ناشی 
از ماندن زیرپای جمعیت دچار هیستری ناشی از ترس شده و 
مصدوم شده اند و به منظور دریافت خدمات درمانی تکمیلی 

توسط آمبولانس به بیمارستان انتقال یافتند.
 

   اعلام جرم علیه منتشرکنندگان خبر دروغ
قوه قضائیه هم اعلام کرد: در ادعایی نادرست و خلاف 
واقعیت برخی افراد در فضای مجازی شایعه انفجار در حرم 
ح کردند. در پی این ادعای نادرست که  شاهچراغ )ع( را مطر
امنیت روانی جامعه را تحت تاثیر قرار داد، دستگاه قضائی علیه 

منتشرکنندگان این شایعه اعلام جرم کرد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: »مهدی اقراریان، عضو 
شورای شهر تهران، درباره گزینه های شورای شهر در صورت 
کانی گفت: گزینه های مختلفی در حال بررسی است،  برکناری زا
این گزینه ها هم از بین عزیزان و همکاران درون شوراست و هم 
از بین پرسنل باسابقه و باتجربه شهرداری که در ادوار گذشته 
کانی که به پاستور  در شهرداری تهران مسئولیت داشتند.« زا

نرسید و حالا هم ظاهرا باید با بهشت خداحافظی کند. 

کانی    روزهای سخت زا
کانی روزهای سختی را پشت سر می گذارد. او که به امید  زا
رسیدن به پاستور کاندیدای ریاست جمهوری شد و پس از آن 
گر کنار بکشد، با پیروزی دیگر کاندیداهای  هم با این تصور که ا
جریان اصولگرایی درانتخابات ریاست جمهوری سمت بالایی 
به او خواهد رسید، از کاندیداتوری انصراف داد اما بازنده بزرگ 
شد، حتی بیش از قالیباف و جلیلی از حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری ضرر کرد چرا که اظهاراتش در مواجهه با 
پزشکیان در جریان مناظره های انتخاباتی به ویژه آن بخش 
کنار نمی روم و نمی گذارم شما رئیس جمهور  که گفته بود »
شوی« اعتبارش را خدشه دار کرد اما ضربه واقعی پس از آن به 
او وارد شد. در ابتدا کارزار برکناری شهردار تهران به راه افتاد که 
کانی تاثیر زیادی نداشت و پس  حتی حمایت های چمران از زا
کانی بیش از تصور  از آن اتفاقات اخیر شورای شهر سبب شد زا

متحمل سختی شود. 

   پست فروشی ضربه کاری بود
»3 بار در دفتر آقای »ص«، مشاور شهردار تهران جلسه 
برگزار کردیم و بیش از ۸ بار در میز خدمت نمازجمعه با او 
گذاشتیم. جلسات مختلفی با شهردار منطقه یک  جلسه 
هم داشتیم تا من معاون شهرسازی منطقه یک شوم. به 
همه و حتی به معاون شهردار تهران نیز به عنوان معاون 
شهرسازی منطقه یک معرفی شدم. در آخر از من ۴۰۰ سکه 
طلا و ۴5۰ هزار دلار پول بابت خرید یک ویلا در آلانیا که توسط 
محمدحسین خزعلی در حال ساخت است مطالبه کردند، 
در غیر این صورت به آن پست نمی رسیدم.« پست فروشی 
در شهرداری تهران دیگر قابل گذشت نبود. البته طبیعی بود 
از سوی بهشت نشینان تکذیب شود چنانکه عبدالمطهر 
محمدخانی، سخنگو و رئیس مرکز ارتباطات و امور بین الملل 
کرد و با انتشار پستی  شهرداری تهران توضیحاتی را ارائه 
در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:  »از لحظه انتشار شایعه 
عجیب خرید پست در شهرداری تهران، با وجود اطمینان از 
، به دلیل حساسیت ایشان بر  کید شهردار عدم صحت، با تا
مساله فساد، صبر کردم تا ابعاد پرونده ادعایی با دقت بررسی 
و بعد درباره اش اعلام خبر کنم.« او در ادامه نوشت: »حالا 
پس از تحقیقات مقدماتی توسط دستگاه های نظارتی نکاتی 
را عرض می کنم: ۱.  ادعای رشوه یا فروش پست که در فیلم 
ح شده از اساس کذب محض است. 2.فرد مدعی  مذکور مطر
رشوه متاسفانه به دلیل تخلفات اداری قبلا از پست خود در 
منطقه با نظر شهردار منطقه برکنار شده و از نظر نهادهای 
مدیریتی  پست  تصدی  صلاحیت  شهرداری  داخل  ناظر 
ح این  نداشته است. فرد مورد اتهام هم بلافاصله پس از طر
ادعا از تهمت زننده، شبه خبرنگار مدعی و رسانه های ناشر 
شکایت کرده است.  3. همه همکارانم به ویژه عزیزان شورا 
کانی نسبت به  به ویژه آقای امانی از حساسیت بالای دکتر زا
موضوع فساد منسوبان و منتصبان و برخورد تند و قاطع ایشان 
کنش  گاهند.« مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران در وا آ
به فیلم منتشر شده در فضای مجازی درباره پست فروشی در 

گر در  شهرداری تهران بیان داشت: این موضوع صحت ندارد. ا
گر تخلفی صورت گرفته باشد  شهرداری تخلفی انجام نشده و ا

باید متخلف را با میخ به دیوار بکوبند. 
اما این تکذیب پایان ماجرا نبود. موضوع زمانی جدی تر شد 
که نرجس سلیمانی، عضو شورای شهر تهران اینگونه مهر تایید 
بر پست فروشی زد: »متاسفانه گزارش های متعددی از بروز این 
اختلال در شهرداری به کمیسیون داده شد. متعاقب آن ضمن 
بررسی و جلسات با تعدادی از اشخاص که در موقعیت های 
مختلف با این مساله مواجه شده بودند شکل گرفت و در 
حال حاضر مساله در حال بررسی است. اصل موضوع وجود 
تخلفات را تایید می کنم. متاسفانه این مساله ریشه های 
تاریخی دارد و به دلایل متعدد در بعضی موارد به صورت 
محدود و داخلی در بخش هایی تبدیل به رویه های غلط و 
نامبارک نانوشته ای شده که در جزایر اختلال و فساد گسترش 
پیدا کرده است، همچون ویروس در فضاهای مبهم و بدون 
.« روابط عمومی دادگستری استان تهران هم اعلام کرد:  نور
در پی طرح ادعا هایی در فضای مجازی مبنی بر اخذ رشوه در 
ازای اعطای پست در شهرداری، دادگستری کل استان تهران 
خطاب به دادسرای عمومی و انقلاب تهران دستور بررسی و 
صحت سنجی ادعا های مطرح شده در این زمینه را صادر کرد. 

کانی؟    سوت پایان شهرداری زا
پست فروشی،  ادعای  سلیمانی،  نرجس  تند  انتقادات 
عملکرد شهردار تهران در دوران انتخابات و... فضا را برای 
اقراریان، عضو  کرده است. مهدی  آماده  کانی  زا برکناری 
شورای شهر تهران، تلاش اعضای شورای شهر برای برکناری 
کانی در  کانی را تایید کرد و گفت: عملکرد آقای زا علیرضا زا
سه سال گذشته در شورای شهر درست نبود به همین دلیل 
شورا تصمیم دارد با اجماع صورت گرفته، ایشان را برکنار و 
شخص دیگری در مجموعه شهرداری را جایگزین ایشان 
کند. اقراریان خاطرنشان کرد: امروز موضوع جابه جایی آقای 
کانی در دستور کار جمعی از همکاران قرار گرفته و به هر  زا
حال در حال رایزنی و گفت وگو با دیگر همکارانمان هستیم. 
این تصمیم به یک خردجمعی در شورای اسلامی شهر تهران 
برمی گردد که ۱۴ نفر از همکاران ما باید در این صحنه حضور 
داشته باشند؛ بعضی از دوستان اعلام آمادگی کردند اما بنا به 
ملاحظاتی الان اسامی شان را ما نمی توانیم اعلام کنیم، چون 

نگران این هستیم که شهرداری تهران و افرادی که منتسب 
کانی هستند با فشار به کسانی که معتقدند ادامه  به آقای زا
کانی به عنوان شهردار تهران به صلاح شهر  فعالیت آقای زا
نیست، زیاد شود. این عضو شورای شهر در ادامه درباره افراد 
کانی عنوان کرد: گزینه های  و گزینه های جایگزین علیرضا زا
مختلفی در حال بررسی است، این گزینه ها هم از بین عزیزان و 
همکاران درون شوراست و هم از بین پرسنل باسابقه و باتجربه 
شهرداری که در ادوار گذشته در شهرداری تهران مسئولیت 
داشتند و نیز از بین افرادی که در دولت شهید رئیسی در کابینه 
حضور داشتند؛ این گزینه ها در حال بررسی است اما مقدمه 
انتخاب شهردار و عزل شهردار فعلی است که ان شاءا... ما این 
موضوع را در دستور کار خودمان داریم و این را داریم دنبال 
می کنیم. وی اضافه کرد: اسامی در حد گمانه زنی است؛ ما 
کنون در حال ارزیابی افراد هستیم، به نظر می رسد که قبل  هم ا
کانی ما به این خواهیم پرداخت که شهردار بعدی چه  از عزل زا
کسی خواهد بود تا بتوانیم از این فرصت کوتاه باقی مانده برای 
شهر تهران را به نحو شایسته ای استفاده بکنیم تا اعتماد از 

دست رفته را ا ن شاءا... برگردانیم. 

   هشتگ فامیل  بازی چه بود؟
البته از اتفاقات روز یکشنبه شورای شهر نباید گذشت. 
فارس در بخشی از گزارش خود درباره جنجال های در شورای 
شهر نوشت که »یکی از اعضای شورای شهر درباره هجمه 2 
عضو شورا به شهردار تهران گفته اقراریان توقع داشت شهردار 
منطقه محل سکونتش را خودش معرفی کند. امانی هم پس 
از دستگیری برادرش به جرم دریافت رشوه، شروع به مخالفت 
کرد.« اقراریان با هشتگ فامیل بازی نوشت: »در پروژه حمله 
هزینه   که  نیست  اولین بار  کانی؛  زا منتقدان  به  رسانه ای 
پرداخت می کنیم. امروز با سردار سلامی در خصوص عملکرد 
کردم.« به نظر می رسد منظور  غیرحرفه ای فارس صحبت 
اقراریان از »فامیل بازی« نسبت برخی مدیران خبرگزاری فارس 
کانی شهردار فعلی تهران است. ناصر امانی دیگر  با علیرضا زا
عضو شورای شهر نیز در مطلبی با همین هشتگ نوشت: »با 
کانی رأی ندادم و  افتخار به شهردارشدن غیرقانونی آقای زا
در مقابل قانون شکنی ها و تخلفاتش ایستاده و هزینه آن  را نیز 
کت نخواهم  پرداخته ام، حال با تهمت و افترای پروژه  بگیران سا
شد؛ وَلَنَصبِرنَّ عَلی ما آذَیتُمونا و عَلی ا... فلیَتَوکلِ المُتوکلون.«
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گــــزارش

ذره بین

گزینه های جایگزین برای شهرداری تهران در حال تعیین است

میمانی؟ کانی،شماتاآخر قایزا آ
   ورود دادگستری استان تهران به موضوع پست فروشی در شهرداری

دولت  خارجه  وزیر  ظریف،  محمدجواد  ملی:  آرمان 
در  چهاردهم،  دولت  انتقالی  شورای  رئیس  و  روحانی 
شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »با نام و یاد خدا، سلام به 
هم میهنان گرامی و تسلیت عاشورای سرور آزادگان و سالار 
شهیدان؛ بنا داشتیم روند بررسی و پیشنهاد اعضای هیات 
دولت را هر روز به صورت شفاف به مردم دلاور و هوشمند 
ایران گزارش دهیم، اما افسوس که کوشش ما برای رفع 
کام مانده و لذا  ملاحظات سازمان صداوسیما تا کنون نا
گزیریم که اطلاع رسانی را با تأخیر از طریق فضای مجازی  نا
انجام دهیم. از این تأخیر ناخواسته که باعث گرم شدن 
بازار شایعات و خبرسازی ها شده است، پوزش می خواهم. 
 به دنبال انتخاب جناب آقای دکتر پزشکیان، به دستور 
کنون ۹ جلسه برگزار  ایشان شورای راهبری تشکیل شد و تا
کرده، سنجه ها را مشخص نموده و برای اطمینان از شفافیت 
و سلامت روند بررسی نامزدهای پیشنهادی با مراجعه به 
کارشناسان و شنیدن نظرات مختلف به دو مصوبه مادر 
رسیده که در پوشه ویژه ای در آدرس زیر تقدیم می شود. 
فراخوان برای درخواست از شخصیت های ملی، احزاب، 
انجمن های علمی و صنفی و بخش خصوصی جهت معرفی 
نامزدهایی برای عضویت در دولت چهاردهم ارسال شده 
و پاسخ هایی دریافت و منتظر بقیه پیشنهادها هستیم. 
کمیته ها تعیین  کارگروه ها و مدیران  مسئولان و دبیران 
شده اند و اعضای بیشتر کمیته ها به شورای راهبری جهت 
تصویب نهایی پیشنهاد شده اند. کمیته ها پس از تکمیل، 
بیش از ۴5۰ نفر از بانوان، جوانان، اقلیت های دینی و 
مذهبی، نخبگان دانشگاهی و تخصصی غیردانشگاهی، 

و  صنفی  نظام های  تخصصی،  تشکل های  نمایندگان 
خصوصی،  بخش  نمایندگان  نهاد،  مردم  سازمان های 
، نمایندگان جبهه اصلاحات و اعضای ستاد  وزرای ادوار
مرکزی و استان ها را در خود جای خواهند داد که نمودی 
از رنگین کمان زیبایی که ایران عزیز ما را ساخته خواهد 
بود.  برخی کمیته ها چندین جلسه برای بررسی سنجه های 
تخصصی حوزه خود و نیز شیوه کار اقدام کرده و روند رسیدگی 
به آن دسته از نامزدهای پیشنهادی که تا کنون دریافت 
شده اند را آغاز کرده اند. هیچ کمیته ای هیچ نامزدی را برای 
هیچ پستی نهایی کرده و تمامی گمانه زنی ها صرفا خبرسازی 
تاثیر این خبرسازی ها ایجاد نگرانی  بی پایه است. تنها 
گر تاثیری در روند  در دوستداران دکتر پزشکیان است و ا
پیشنهاد اعضای دولت چهاردهم داشته باشد، بی گمان 
تأثیر معکوس خواهد بود، چرا که ضمن استقبال از دریافت 
پیشنهاد و نقد، هیچ گونه تخریب، سهم خواهی و خبرسازی 
را برنمی تابیم و آن را برهم زننده عدالت، شفافیت و انتخاب 
کارشناسانه می دانیم. یادآوری این نکته نیز بایسته  است 
که هدف این روند تنها پیشنهاد نامزدهایی شایسته برای 
عضویت در هیات دولت به جناب دکتر پزشکیان است. 
اختیار انتخاب اعضای هیات دولت بر مبنای قانون اساسی 
به عهده رئیس جمهور است و ما تنها به عنوان بازوی مشورتی 
ایشان انجام وظیفه می کنیم. این نخستین تجربه چنین 
روند شفافی در کشور است که در فرصتی بسیار کوتاه –  که از 
گی های انتخابات اخیر و تشکیل دولت چهاردهم است–  ویژ
مورد بهره برداری قرار می گیرد. بی گمان، این روند خالی از 
ایراد و ابهام نخواهد بود؛ ولی آغازی است که به یاری خدا و 

پافشاری مردم برای دوره های آینده اصلاح و نهادینه خواهد 
شد. دستیابی به این هدف در گرو شکیبایی، هوشیاری، 
ژرف نگری، بی توجهی به فضاسازی ها و نقد مشفقانه و 
سازنده است. می دانیم که راه دشوار است و پر فراز و نشیب؛ 
ولی بر ای تمرین مردم سالاری نباید منتظر بهترین شرایط 
بود. به فرموده شیخ اجل: به راه بادیه رفتن به از نشستن 

باطل؛  و گر مراد نیابم به قدر وسع بکوشم«

   منصوری به پزشکیان چه گفت؟
بی تردید انتخاب وزرای دولت چهاردهم به سادگی 
نیست چرا که مسیر تعیین شده از سوی پزشکیان برای 
نخستین بار آزموده می شد. رئیس جبهه اصلاحات در 
که »پیرو تماس های مکرر دوستان و  کرد  توئیتی اعلام 
ح برخی از شبهه ها به  همراهان طی روزهای اخیر و طر
اطلاع می رساند:  جبهه اصلاحات ایران بنای دخالت در 
نخواهد  و  نداشته  را  پزشکیان  تصمیم گیری های  دکتر 
داشت. موضع ما در برابر دولت ایشان  حمایت،  نظارت و 
 پرسشگری و مبنای قضاوت ما، تحقق  خواست مردم ایران 
کنش مخالفان اصلاحات مواجه شد.« پس از  است که با وا
آن آذر منصوری رئیس جبهه اصلاحات با پزشکیان دیدار 
کرد و نوشت: »روز گذشته دیدار و گفت وگوی کوتاهی با دکتر 
کید: ۱- دولت شما باید نماد  پزشکیان داشتم. نکات مورد تأ
تغییر و امیدافزایی باشد نه تداوم وضع موجود. 2- دولت 
شما باید نماد مبارزه با رانت و فساد سازمان یافته باشد. 
3- جبهه اصلاحات بیش و پیش از شما باید پاسخگوی 

عملکرد دولت چهاردهم باشد. 

گزارش جدید ظریف به مردم درباره انتخاب کابینه

رئیس جبهه اصلاحات به پزشکیان چه گفت؟
کام مانده است کنون نا       کوشش ما برای رفع ملاحظات صدا و سیما تا

خداحافظی جنتی با کرسی 
شورای نگهبان؟

احتمال دارد آیت ا... محمدرضا مدرسی 
یزدی دبیر شورای نگهبان شود

از تیر  آیت ا... احمد جنتی  آرمان ملی: 
کنون )۱۴۰3( دبیری شورای نگهبان  ۱3۷۱ تا
را برعهده داشته اند که البته به نظر می رسد 
که طی روزهای آتی و در جریان انتخابات 
هیات رئیسه این شورا، آیت ا... جنتی ۹۸ ساله 
سکان دبیری این شورا به یکی دیگر از فقهای 
این نهاد یعنی آیت ا... محمدرضا مدرسی 
گرچه عمر و سلامتی جسمی  یزدی بسپارد. ا
دست خداوند است و هیچ کس از لحظه آتی 
و فردای خود خبر ندارد اما آیت ا... احمد 
جنتی که اواخر سال پیش به دلیل کهولت 
سن در انتخابات خبرگان رهبری شرکت نکرد 
و صندلی ریاست را به آیت ا... محمدعلی 
موحدی کرمانی سپرد، همچنان این شانس 
انتخابات  در  نیز  دیگر  یکبار  که  داشت  را 
گرچه  ریاست جمهوری نقش آفرین باشد. ا
ظاهرا این آخرین حضور او در این مقام بود 
و برای چهار سال دیگر نتواند این نقش را ایفا 
کند و ناخواسته بازنشسته شود. احمد جنتی 
با ۹۸ سال سن کهن سال ترین سیاستمدار 
که مقام مهمی در جمهوری  ایرانی است 
انتخاباتی  هر  از  پس  و  داراست  اسلامی 
مخالفانش علیه وی سخن گفته اند. او هم 
فقیه شورای نگهبان است و هم دبیر آن. 
از دوره اول تشکیل این شورا در سال ۱35۹ 
به عنوان عضو فقهای این نهاد منصوب شد 
و از سال ۱3۷۱ دبیری شورا را بر عهده دارد. 
گرچه این جایگاه ایجاب می کند که دبیر و  ا
فقیه شورای نگهبان، گرایش سیاسی نداشته 
باشد اما عموم فقها و حقوقدانان شورای 
گرایش  جنتی،  آقای  به خصوص  نگهبان 
سیاسی خود را نه  تنها مخفی نکرده اند، بلکه 
آشکارا در این  باره حرف زده اند.. مثلا آیت ا... 
جنتی یک  بار حسن روحانی، رئیس جمهور 
مرسی،  محمد  سرنوشت  به  را  وقت 
« توجه داده  رئیس جمهور برکنار شده »مصر
بود. یا مثلا در نقد خاتمی در خطبه های نماز 
جمعه چندین بار سخن گفته بود اما از آن  سو 
مثلا در حمایت از احمدی نژاد که برکشیده 
نظرات  که  بود  خواسته  بود،  اصولگرایان 
احمدی نژاد در مدارس خوانده شود. 23 تیر 
۱3۸5 او در حمایت از محمود احمدی نژاد 
ج بوش، رئیس جمهور  که نامه ای برای جور
وقت آمریکا ارسال کرده بود، گفت: »هیچ کس 
نامه ای  که چنین  در دنیا جرأت نمی کند 
را به رئیس جمهور آمریکا بنویسد. در نامه 
احمدی نژاد به بوش سوره و شماره آیه های 
اد  قرآن نیز ذکر شده است. نامه احمدی نژ
به بوش فوق العاده است.« جنتی در خطبه 
دوم نماز جمعه تهران تصریح کرد: »این نامه 
فوق العاده است و عقیده من این است که 
از الهامات خدا بود. خدا به این مردم و این 
مملکت عنایت دارد و ما هم باید قدر این 
عنایت الهی را بدانیم… توصیه می کنم این 
نامه را بچه ها همه بخوانند و در مدارس و 
دانشگاه ها خوانده شود و صداوسیما نیز 

مکرر آن را بخواند.« 
   نگاهی به آغاز شورای نگهبان تا امروز

از سوی دیگر ۴۴  سال پیش در چنین روزی 
نهادی با عنوان »شورای نگهبان« بر اساس 
اصل ۹۱ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، 
به منظور پاسداری از احکام اسلام و قانون 
اساسی از نظر عدم مغایرت مصوبات مجلس 
شورای اسلامی با آنها، با ترکیبی متشکل از 
گاه به مقتضیات  شش نفر از فقهای عادل و آ
که انتخاب این عده با  زمان و مسائل روز 
مقام رهبری است و شش نفر حقوقدان، در 
رشته های مختلف حقوقی، از میان حقوقدانان 
مسلمانی که به وسیله رئیس قوه قضائیه به 
مجلس شورای اسلامی معرفی می شوند و با 
رأی مجلس انتخاب می گردند، تشکیل شد. 
پس از تدوین و تنظیم قانون اساسی در 2۴ 
آبان ۱35۸ و تصویب آن در ۱2 آذر ۱35۸ در 
جریان یک همه پرسی، امام خمینی)ره( در 
مقام رهبری، به موجب اصل نودویکم قانون 
اساسی، شامگاه سه شنبه 3۰ بهمن ۱35۸ 
قانون  نگهبان  شورای  فقهای  حکمی  طی 
اساسی را برگزیدند؛ بر این اساس حضرات آیات: 
حاج شیخ عبدالرحیم ربّانی شیرازی، حاج 
شیخ لطف ا... صافی، حاج شیخ محمدرضا 
مهدوی کنی، حاج شیخ غلامرضا رضوانی، حاج 
شیخ احمد جنتی، حاج شیخ  یوسف صانعی 
به عنوان اعضای فقهای نخستین دوره شورای 
نگهبان منصوب شدند. پس از برگزاری انتخابات 
اولین دوره مجلس شورای اسلامی و آغاز به کار 
این مجلس از سوی شورای عالی قضائی به 
ریاست آیت ا... سیدمحمد حسینی بهشتی ۱2 
حقوقدان به نام های سیدحسین مرتضوی، 
 ، آراد، مهدی هادوی، حسین مهرپور علی 
گودرز افتخار جهرمی، محمد صالحی، حسین 
حجتی، محمود فهیمی، سیدهاشم طباطبائی، 
سیدجلال الدین مدنی کرمانی، محمدجعفر 
لنگرودی و محسن هادوی برای انتخاب ۶ 
حقوقدان شورای نگهبان به مجلس معرفی 
شدند و در نهایت در تاریخ 2۶ تیر ۱35۹، حسین 
مهرپور، محسن هادوی، مهدی هادوی، علی 
آراد، گودرز افتخار جهرمی و محمد صالحی 
به عنوان حقوقدانان عضو شورای نگهبان 
انتخاب شدند و به این ترتیب در این روز شورای 
نگهبان تکمیل  و رسما کار خود را آغاز کرد؛ 
به همین دلیل نیز 2۶ تیرماه سالروز تأسیس 

شورای نگهبان نام گرفت.


